
Overdenking in de dienst voor kerk en wijk, Capelle-Schollevaar, 27 november 2005, 16.00 uur 
Thema: ‘De regenboog, teken van Gods trouw’,  naar aanleiding van Genesis 9: 8-17 
 
1. De regenboog, teken van Gods verbond 
Ziet u het voor u? Daar, bovenin dat gebergte, Ararat – meer dan 5000 meter hoog, nu is het het grensgebied 
tussen Turkije, Iran en Armenië – daar, bovenin dat gebergte, is die ark van Noach vastgelopen. En dan komen ze 
eruit: al die dieren, twee aan twee. Olifanten en giraffes, zebra’s en gazelles, eekhoorntjes en muizen, het is één 
grote stoet van dieren, die zich verspreidt over de aardbodem. Aan de horizon: dikke, donkere wolken. Maar op die 
wolken schijnt de zon, en zo wordt die grote ark van Noach overkoepeld door een schitterende regenboog.  
En dan klinkt de stem van God, de Allerhoogste. Zowel Noach als zijn zonen verstaan wat de HERE te zeggen 
heeft: ‘Hierbij sluit Ik een verbond met jullie en met je nakomelingen, en met alle levende wezens die bij jullie zijn, 
vogels, vee en wilde dieren... deze belofte doe Ik jullie: nooit weer zal alles wat leeft door het water van een vloed 
worden uitgeroeid, nooit weer zal er een zondvloed komen om de aarde te vernietigen.’  
En dan wijst God op die boog, met al die schitterende kleuren, en Hij zegt: ‘Zien jullie die boog? Voortaan is die 
regenboog het teken, dat aan dit verbond herinnert!’ De regenboog, die er voor die tijd waarschijnlijk ook al wel 
was, is vanaf dat moment onlosmakelijk verbonden met deze belofte van God, met dit verbond, dit woord van 
trouw. Vanaf dit moment is de regenboog een teken geworden, een signaal van God.  
 
2. Maar wat houdt de belofte van God precies in? 
Maar de vraag is wel: wat houdt die belofte van God nu precies in? ‘Nooit meer zal de aarde door een zondvloed 
vernietigd worden.’ Maar ja, je zou zeggen: de aarde kan op zovéél manieren vernietigd worden... Zegt de Bijbel 
ook niet dat er aan het eind der tijden een dag komt, dat de aarde door vuur zal vergaan? Is daar dan zoveel 
verschil tussen? Wat houdt die belofte van God aan Noach eigenlijk in? Wat wil God daarmee zeggen? En, heel 
praktisch, wat betekent die belofte voor ons, hier en nu? 
 
Om daar zicht op te krijgen moeten we even terug in de tijd, en terug in het boek Genesis. Waarom bracht God de 
zondvloed over de aarde? Het wordt ons verteld in hoofdstuk 6: ‘De HERE zag dat alle mensen op aarde slecht 
waren: alles wat ze uitdachten was steeds even slecht. Hij kreeg er spijt van dat Hij mensen had gemaakt en 
voelde zich diep gekwetst. “Ik zal de mensen die Ik geschapen heb van de aarde wegvagen,” dacht Hij, “en met de 
mensen ook het vee, de kruipende dieren en de vogels, want Ik heb er spijt van dat Ik ze heb gemaakt.” Alleen 
Noach vond bij de HERE genade.’ 
 
De zondvloed is echt een zond-vloed, een vloed vanwege de zonde van de mensheid. God heeft Zijn oordeel over 
de wereld laten gaan. Maar nu, nu is het water weer gezakt. En Noach en zijn vrouw, met hun drie zonen en drie 
schoondochters, ze kijken om zich heen, en zijn diep onder de indruk. De wereld is weer droog. God wil met hén 
een nieuw begin maken. Een nieuwe start. Maar wat is het voor nieuwe start?  
 
3. God maakt een nieuwe start, maar dat kan op twee manieren 
Eigenlijk zijn er twee mogelijkheden.  
De eerste mogelijkheid, is dat God zegt: ‘Ik heb jullie in leven gelaten. Nu krijgen jullie nog één kans! Eén laatste 
kans. Als jullie leven zoals Ik het bedoeld heb, dan mogen jullie je vermenigvuldigen, en dan mogen jullie de aarde 
bevolken. Maar als jullie wéér het verkeerde pad opgaan, dan is het afgelopen. Voorgoed. Echt helemaal definitief. 
Jullie heb ik een extra kans gegeven, maar als je die niet grijpt, dan komt het totale einde, de totale ondergang, de 
ultieme zondvloed.’ Dat is de ene mogelijkheid. En zou dat eigenlijk niet heel reëel zijn, zo’n standpunt? God heeft 
de wereld volmaakt gemaakt. Het is een gruwelijke puinhoop geworden. Dan geeft Hij nóg een kans. En als het 
dan wéér een puinhoop wordt, dan breekt Hij ermee, voorgoed. Dan laat Hij er Zijn watervloed definitief overheen 
gaan. Weg ermee! 
 
Maar hier, in Genesis 9, kiest God heel nadrukkelijk tégen deze eerste mogelijkheid. Want God weet: ‘Ik kan 
Noach en zijn familie wel een nieuwe kans geven, maar zullen zij het redden? Zullen zij altijd trouw blijven aan Mij, 
en aan Mijn bedoelingen? Zij en hun hele nageslacht? Nee, het zal opnieuw misgaan. Ongetwijfeld!’  
En dan gaat er in God als het ware een wissel om. Noach en de zijnen, ze krijgen niet nog één laatste kans, met 
daarachter de dreiging van een nieuwe zondvloed, van een totale vernietiging. Nee, God kiest er definitief voor, om 
de wereld niet te vernietigen, maar te redden! Dat is de tweede mogelijkheid. Niet: een laatste kans en dan de 
ondergang. Maar: een nieuwe kans, en een eeuwige redding! De HERE zegt als het ware: ‘Ik zal Zelf voor een 
toekomst zorgen, Ik sta er garant voor, dat de aarde nooit meer ten onder zal gaan in een zondvloed, maar dat de 
aarde haar redding tegemoet gaat!’ 
Dit stukje bijbeltekst, dat we met elkaar lazen, dat is een hele geladen stuk tekst. Elk woord telt! U moet het maar 
eens nalezen thuis, en natellen: zeven keer komt het woord ‘verbond’ naar voren. Zeven, het getal van de volheid, 
het verbond is volledig. En als teken van dat verbond wijst God dan naar die boog, die regenboog. Drie keer komt 
het woord ‘teken’ terug, en ook drie keer het woord ‘boog’. U kunt het allemaal zelf nakijken.  
 
Niet één keer, ook niet twee keer, maar drie keer zegt God: ‘Let op die boog, want dat is het teken!’  
En als we het nu over die boog hebben, dan moet u nog iets weten. Het woordje dat hier gebruikt wordt, in de 
oorspronkelijke tekst, dat betekent ook: ‘strijdboog’, een boog waarmee werd gevochten: pijl en boog. En wat 
deden nu mensen in de oudheid, als ze gevochten hadden, maar ze wilden weer vrede sluiten? Weet u wat ze dan 
deden? Dan hingen ze hun boog dwars op, met de ronde kant naar boven, en het strakke koord naar beneden. Als 



ze hem rechtop hingen, dan hing die boog zó voor het grijpen. Maar als de boog dwars hing, dan was dat een 
teken van vrede.  
Voelt u de symboliek? God heeft Zijn zondvloed over de wereld gebracht, Hij heeft als het ware met Zijn wapens 
recht gebracht. Maar nu, nu hangt Hij Zijn boog in de wolken. Als een teken van vrede. Hij zal de aarde niet meer 
vernietigen, ook al wéét Hij, dat de mensheid opnieuw de fout zal ingaan.  
 
4. God kiest niet voor de weg van de vernietiging, maar voor de weg van de redding! 
God kiest niet voor de weg van de vernietiging, maar van de redding. Hij kiest voor de vrede, in de relatie met 
schuldige mensen. Mensen die inderdáád steeds weer de fout ingaan, steeds weer bij Hem weglopen.  
Hoe kan dat? Een heilige God, zonder spoor van kwaad, die vrede sluit met mensen, die aan alle kanten behept 
zijn met kwaad en met schuld?  
Dat kan alleen, omdat de HERE hier al weet, dat Hij Zijn enige Zoon zal gaan geven, om voor die zonde de straf te 
dragen. Als God Zijn vredesboog in de wolken hangt, dan maakt Hij daarmee de keuze, om mensen te redden en 
Zijn Zoon op te offeren. Er loopt een lijn van de berg Ararat naar de berg Golgotha, waar Jezus stierf aan een kruis, 
verlaten, bespot, geminacht en gemarteld, helemaal alleen. Ziet u het nog voor u, dat laatste beeld uit de 
presentatie van daarnet? Een kruis, met daarboven die regenboog. Houdt u dát vast! De regenboog, Gods 
vredesboog, verwijst altijd naar het kruis van Christus.  
Omdat Jezus aan het kruis de straf droeg voor onze zonden, is er voor ons een toekomst onder Gods regenboog, 
een toekomst vól kleur, een stralende toekomst in Gods eeuwige heerlijkheid.  
U denkt misschien: ‘Ja, maar dat gaat toch niet zómaar in elkaar over? Er komt toch een eindoordeel?’ Daar heeft 
u helemaal gelijk in! Er komt een oordeel, als Jezus terugkomt op deze aarde. En de Bijbel vergelijkt dat oordeel 
niet met water, maar met vuur. De aarde moet als het ware door het vuur heen. Weet u waarom? Omdat vuur 
reinigt. Door het vuur wordt het zuivere goud gescheiden van de erts. En als mensen vroeger geopereerd werden, 
lang geleden, dan hield de arts eerst zijn mes in het vuur, om het te ontsmetten. Vuur reinigt. Zo zal er een oordeel 
komen. Maar dat oordeel van God, dat betekent niet: het einde. Nee, Gods oordeel betekent: een nieuw begin voor 
iedereen, die gelooft in Jezus Christus. Iedereen, die Hem heeft leren vertrouwen als Verlosser, als Redder. Als je 
bij Hem schuilt, dan kom je de vuurproef door. En de regenboog, die is als een poort naar die nieuwe wereld, waar 
alle dingen eindelijk goed zijn, waar geen zorg meer is, en geen pijn, geen verdriet, geen ziekte, geen dood.  
 
5. De regenboog: teken van Gods trouw: ook voor ons! 
God heeft Zijn vredesboog in de wolken gehangen. Hij wil vrede sluiten: ook met u en met jou en met mij! Hoe 
vaak wij ook de fout in zijn gegaan. Wat er ook allemaal mis zit in ons leven. Hij zegt: ‘Kom maar! Ik nodig je uit. 
Vertrouw op Jezus. En dan ga Ik met Mijn Geest aan het werk in je leven. Ik ga je veranderen. Dat zal soms veel 
pijn doen. Maar het is voor je bestwil. Want Ik ga je voorbereiden op die nieuwe wereld. En als je de regenboog 
ziet, denk daar dan maar aan. Het is Advent, tijd van verwachting! Nu is die regenboog altijd nog ver weg. Als je 
erheen loopt, staat hij altijd weer verder. Maar op een dag is het zover. Dan mag je de poort door. De poort naar 
Mijn Vaderhuis. De poort naar Mijn nieuwe wereld.’ 
 
De regenboog. Teken van Gods trouw aan de aarde. Hij heeft er Zijn Zoon voor overgehad.  
Een aantal jaren geleden werd ik gebeld door een ziekenhuispastor. Hij had contact met een vrouw, die aan kanker 
leed. En tijdens haar ziekte was er een verlangen gaan groeien naar God, naar geloof, en Bijbel en kerk. De pastor 
vroeg mij om contact op te nemen, want ze woonde niet ver hier vandaan. En dat deed ik. Een sterke vrouw, 
helemaal niet oud. Toen ging ze een periode van chemokuren in, heel zware kuren, waar ze vreselijk ziek van 
werd. Maar tussen de kuren door, als ze maar enigszins kon, kwam ze naar de kerk.  
Op een dag, na de derde kuur, ging het plotseling mis. De hemelse Vader haalde haar thuis. En toen belde haar 
man me op. Hij stond wat geloof betreft op een afstand, maar was onder de indruk van wat hij had gezien bij zijn 
vrouw. Het werd geen kerkelijke begrafenis, maar hij vroeg wel of ik wat wilde zeggen.  
Terwijl we aan het praten waren, vertelde ik hem, dat de laatste dienst waarin ze aanwezig was geweest, een 
dienst was over de regenboog. En toen ik dat vertelde, zag ik dat hij diep geraakt werd. ‘Zal ik u eens wat 
vertellen?’ zei hij. ‘Elke keer als we voor zo’n zware kuur naar het ziekenhuis gingen, zagen we heel duidelijk een 
regenboog. De eerste keer, en ook de tweede keer, en ook de derde keer. We vonden het allebei opmerkelijk.’  
 
Tijdens de plechtigheid heb ik dat toen verteld. En ik heb de tekst voorgelezen van het lied, dat we ook vanmiddag 
hebben gezongen. ‘In zeven kleuren rijst omhoog een hemelpoort, een ereboog – de wolken wit, de hemel blauw: 
God blijft altijd de aarde trouw.’  
Veel mensen reageerden verbaasd. ‘Ik wist niet dat zij wat met het geloof had!’ Ja, het was ook nog zo vers, en zo 
pril. Maar God had haar gezien. En Hij kon het niet aanzien, dat ze buiten Hem om haar einde tegemoet zou leven. 
Hij hing Zijn vredesboog in de wolken. Als een hemelpoort, een ereboog. En zij, zij ging naar binnen. 
 
God heeft gekozen voor de vrede. Hij blijft trouw aan ons. En u? En jij? Blijf jij, en blijft u trouw aan Hem? 
Amen.   
  
Reageren? Bel of mail: René van Loon, 010-442 6280, c.m.van.loon@freeler.nl 
 
 
 


